
Side 1

FREDERIKSSUND
KOMMUNE

Opvækstudvalgets møde den ----- «—
9. april 2018

Børnehuset Pilehaven, Pilehaven 1-3,3600 Frederikssund kl. 15.00

Referat

18 Godkendelse af dagsorden 

Lovgrundlag

Lov om kommunernes styrelse jr 8. 

Normalforretningsordenen s 3.

Beslutning

Godkendt.

H  Tekniske korrektioner med fokus på demoarafireaulerina 

Sagsfremstilling

Det samlede budgetforslag består overordnet set af to spor. Et teknisk 

budgetspor og et politisk budgetspor. I nærværende sag præsenteres status på 

det tekniske budgetspor - på nuværende tidspunkt - mens det politiske spor 

behandles i særskilt sag på samme møde.
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Det tekniske budgetgrundlag er kort fortalt overslagsårerne fra det tidligere 

budget korrigeret således, at der er et uændret serviceniveau. Tekniske 

korrektioner vil typisk skyldes:

• Demografiregulering af budgettet som følge af ny befolkningsprognose -  marts.

• Konsekvens af regnskabsresultat 2017 og overførsler fra 2017 til 2018 -  april.

• KL’s nyeste pris- og lønskøn, som udmeldes hhv. i februar og juli.

• Overenskomstforhandlinger -  forår 2018 -  hvor kommuner kompenseres under ét.

• Bevillingsmæssige ændringer som følge af budgetopfølgninger i maj og august.

• Økonomiaftalen for2019-juni.

• Det statsgaranterede udskrivningsgrundlag (tilskud, udligning og skatter) -  juli.

• Lov og cirkulæreprogrammet (DUT) -  juli.

Selvom de indarbejdes administrativt er tekniske budgetkorrektioner udtryk for 

lige så reelle politiske prioriteringer som politisk besluttede ændringer af 

serviceniveau mv. Når den økonomiske nettoeffekt af et budget skal opgøres, skal 

tekniske og politisk vedtagne ændringer således ses under ét, som udtryk for den 

politiske prioritering af de samlede ressourcer.

På nuværende tidspunkt vil demografireguleringen - som følge af 

befolkningsprognosen -  reeltvære den eneste større tekniske korrektion, hvorfor 

den vil blive præsenteret særskilt nedenfor.

Demografiregulering

I Frederikssund Kommune foretages der regulering af budgetterne på en række 

områder efter udviklingen i antallet af borgere og alderssammensætningen af 

borgerne i kommunen. Disse budgetreguleringer kaldes demografireguleringer og 

indebærer, at ændringer i f.eks. antal børn eller ældre, modsvares af en regulering 

af budgettet i op- eller nedadgående retning for f.eks. hjemmeplejen eller



Side 3

dagtilbud. Reguleringerne skal sikre at serviceniveauet over for borgerne holdes 

uændret, selv om efterspørgslen efter en serviceydelse stiger eller falder som følge 

af et stigende antal ældre eller et faldende antal børn.

Den nye befolkningsprognose fra 2018 indeholder en nedjustering af 

befolkningstilvæksten frem til 2022 i forhold til prognosen fra august 2017. 

Budgetterne er allerede skønsmæssigt nedjusteret som følge af nulstillingen af 

budget til Vinge C, besluttet på byrådsmøde den 31. januar 2018. Tages højde 

herfor nedjusteres kommunens udgifter som følge af færre borgere med 0,034 

mio. ler. i 2019.1 2021 er der en samlet merudgift på 1,604 mio. kr., se tabel

2019 2020 2021 2022

Demografiprognose 2018 -5.313.070 kr. -19.869.925 kr. -41.715.083 kr. -38.254.959 kr.
Nulstilling januar 2018 -5.279.000 kr. -19.779.000 kr. -43.319.000 kr. -43.319.000 kr.
Netto regulering 34.070 kr. 90.925 kr. -1.603.917 kr. -5.064.041 kr.

Figur i alle udvalg.

Specifikt i forhold til Opvækstudvalget opjusteres budgettet først med 0,008 mio. 

kr. i 2019, nedjusteres med 0,024 mio. kr. i 2020 og opjusteres herefter med 0,586 

mio. kr. i 2021 og 1,571 mio. kr. i 2022.

I nedenstående tabel vises fordelingen på henholdsvis Dagpleje, Vuggestue og 

Børnehave.

I
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2019 2020 2021 2022

Dagpleje -1.607 kr. -5.595 kr. 101.151 kr. 311.774 kr.
Vuggestue -5.194 kr. -19.570 kr. 358.045 kr. 1.099.700 kr.
Børnehave 14.489 kr. 1.128 kr. 127.054 kr. 159.669 kr.
Netto regulering 7.687 kr. -24.037 kr. 586.249 kr. 1.571.144 kr.

Figur 2 berørte fagområder under Opvækstudvalget.

Økonomi

Som følge af demografireguleringen opjusteres budgettet for Opvækstudvalget 

først med o,oo8 mio. ler. i 2019, nedjusteres med 0,024 mio. ler. i 2020 og 

opjusteres herefter med 0,586 mio. ler. i 2021 og 1,571 mio. ler. i 2022.

Indstilling

Økonomichefen fremsender sagen til orientering for Opvækstudvalget.

Beslutning

Taget til efterretning.

• Notat vedr demoarafireaulerina for 2010-2022 (rev iqoti8m a O 

20 Status årsplan for Sundhedspolitik 2017 samt årsplan for 2018

Lovgrundlag

Sundhedsloven jr 119 stk. i og 2.

Sagsfremstilling
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Denne sag blev forelagt Social- og Sundhedsudvalget på møde den 5. marts 2018 

med henblik på, at udvalget tog orientering om status på indsatserne i årsplan 

2017 til efterretning og drøftede og gav input til udmøntningen af årsplanen for 

Sundhedspolitikken for 2018.

Gennem de seneste par år har sager omhandlende sundhedspolitikken og dens 

udmøntning været forelagt politisk flere gange:

Juni 2015: Byrådet godkender Frederikssund Kommunes Sundhedspolitik 2015- 

2020.

Februar 2016: Sundhedsudvalget godkender sundhedspolitikkens handleplan og 

årsplan for 2016.

November 2016: Sundhedsudvalget præsenteres for overvejelser om fokus for 

sundhedspolitikkens årsplan for 2017.

Januar 2017: Sundhedsudvalget godkender sundhedspolitikkens årsplan for 2017.

Sundhedsudvalgets godkendelse af sundhedspolitikkens årsplan for 2017 indebar:

• At udmønte to af Sundhedspolitikkens bærende principper om:

0 Vi målretter indsatser til de borgere der har størst behov 
0 Vi bygger vores indsatser på den nyeste dokumenterede viden om 
metode og effekter

• Temaerne rygning og alkohol som særligt prioriterede indsatsområder

• Et skærpet fokus på implementering, opfølgning og effektvurdering

Status på gennemførelsen af indsatser i sundhedspolitikkens årsplan 2017

I dette afsnit gøres kort status for indsatserne i årsplan 2017 med særligt fokus på, 

hvordan der er arbejdet med at udmønte Sundhedsudvalgets beslutning fra 

januar 2017.
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Årsplan 2017 indeholder 16 indsatser, der fordeler sig på Sundhedspolitikkens 5 

temaer: Bevægelse, Rygning, Trivsel, Mad og Måltider og Alkohol. Hovedparten af 

indsatserne er videreført fra årsplan 2016. Indsatserne er iværksat på tværs af 

fagområder med delforankring i bl.a. i Teknik og Miljø, Kultur og Fritid, Børne- og 

Skoleområdet og Sundhedsområdet og Ældre og Social Service. Hovedparten af 

indsatserne er igangsat og gennemført. Fire af indsatserne er ikke gennemført. 

Grundet en omprioritering af ressourcer, er tilbuddet Fars Køkkenskole nedlagt. 

Cykelstier på Saltsøvej er ligeledes grundet omprioritering ikke etableret. I stedet 

prioriteres cykelstier på Kyndbyvej og Brobæksgade. Etableringen af disse er dog 

midlertidigt sat i bero grundet besparelser. Leg på streg#2 konceptet skulle 

implementeres på udvalgte skoler, men da banerne er nedslidte, skal stregerne 

først etableres igen. Derudover er der endnu ikke iværksat dialog med Campus, 

hvor muligheden for at arbejde med en helhedsorienteret tilgang til rygning skal 

drøftes, da man har afventet kortlægningen for alkohol og tobak. Status for 

årsplan 2017 kan ses i bilag i.

Alkohol og tobak som prioriterede indsatsområder

Sundhedssekretariatet har i foråret 2017 gennemført kortlægning og analyse af de 

nuværende alkohol- og tobaksindsatser i Frederikssund Kommune, som er 

målrettet borgere og medarbejdere i Frederikssund Kommune. Kortlægningen 

munder ud i konkrete anbefalinger, der fremadrettet bør arbejdes med for at leve 

op til sundhedspolitikkens målsætninger om at færre borgere skal drikke og ryge 

og samtidig styrke en effektiv og evidensbaseret alkohol- og tobaksindsats.

Anbefalingerne, til hvordan der fremadrettet kan arbejdes med alkohol- og 

tobaksindsatser i Frederikssund Kommune, er baseret på kortlægningerne, 

Sundhedsprofilen fra 2013 og Sundhedsstyrelsens forebyggelsespakker om tobak 

og alkohol.
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Hoved-MED har i februar 2018 godkendt proces for at arbejde hen mod en frivillig 

ordning i forhold til en røgfri arbejdstid foransatte i Frederikssund Kommune. Det 

er Byrådet, der træffer beslutning om hvorvidt røgfri arbejdstid skal indføres for 

alle medarbejdere. Hoved-MED har ligeledes på møde i februar 2018 drøftet, 

hvordan retningslinjen for alkohol og misbrug for medarbejdere i Frederikssund 

Kommune kan revideres, så den også omfatter forebyggelse og ikke blot 

behandling. KL er kommet med forebyggelsesudspillet "Fremtidens forebyggelse" i 

januar 2018, hvor der blandt andet er en prioritering af alkohol- og 

tobaksområdet, som særligt vigtige indsatsfelter i den kommunale 

forebyggelsesindsats. Udspillet indeholder en række anbefalinger, som ligger i tråd 

med de anbefalinger, som kortlægning af alkohol- og tobaksområdet er mundet 

ud i. Udspillet fra KL beskrives i et særskilt dagsordenspunkt på nærværende 

dagsorden.

Et skærpet fokus på implementering, opfølgning og effektvurdering

Sundhedssekretariatet har i foråret 2017 udarbejdet et koncept for, hvordan der 

formuleres effektmål og procesmål, når nye indsatser sættes i gang. Konceptet er 

et "Effektregnskab", som aktuelt testes på hele Sundhedsområdet. Social - og 

sundhedsudvalget forelægges konceptet og erfaringerne med at implementere 

dette i 2. kvartal 2018.

Sundhedspolitikken årsplan for 2018

Det anbefales, at sundhedspolitikkens årsplan for 2018 indeholder udmøntning af 

en række af de anbefalinger, som kortlægning af alkohol- og tobaksområdet er 

mundet ud i. Sundhedschefen vil med et kort oplæg lægge op til drøftelse og 

mulig prioritering af anbefalingerne.

I marts 2018 udgives en ny Sundhedsprofil, med nye tal for udviklingen af 

borgernes sundhed. Disse nyeste tal fra Frederikssund Kommune vil blive 

indarbejdet i de indsatser, der skal arbejdes med i årsplan 2018.
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Sundhedspolitikkens årsplan vil blive forelagt Social- og Sundhedsudvalget til 

godkendelse i april 2018.

I bilag 2 kan læses et resume af anbefalinger på baggrund afkortlægningen for 

både alkohol og tobak. Bilag 3 er kortlægning og anbefalinger for alkohol, bilag 4 

er kortlægning og anbefalinger for tobak.

Desuden er vedhæftet faktaark med nøgletal fra Sundhedsprofilen for 

Frederikssund Kommune.

Sagen har været i høring i Handicaprådet og Ældrerådet.

Høringssvar Ældrerådet: 

Taget til efterretning.

Supplerende sagsfremstilling til Opvækstudvalgets møde 9. april 2018:

Denne sag forelægges Opvækstudvalget med henblik på at tage status for 

sundhedspolitikkens årsplan til orientering og give input til sundhedspolitikkens 

årsplan for 2018.

Forslag til emner i sundhedspolitikkens årsplan for 2018

Social- og Sundhedsudvalget har på deres møde den 5. marts 2018 peget på en 

række anbefalinger, som udvalget foreslår, indgår i sundhedspolitikkens årsplan 

2018. Konkret har Social- og sundhedsudvalget besluttet at:
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• Udvalget ønsker en målrettet indsats i forhold til rygestop på Campus, eventuelt i sammenhæng 

med trivselsprojektet på Campus, indarbejdet i forslaget til årsplan 2018 for sundhedspolitikken, der 

forelægges udvalget til godkendelse i maj 2018

• Udvalget ønskede endvidere kortlægning af indsatsen mod overvægt for både børn og voksne, 

således at indsatsen evt. kan indgå i handleplanen for sundhedspolitikken for 2019.

Social- og Sundhedsudvalget har i alt peget på fire anbefalinger på 

tobaksområdet og to anbefalinger på alkoholområdet, som udvalget ønsker de 

øvrige fagudvalgs input på med henblik på at disse anbefalinger indgår i 

sundhedspolitikkens årsplan for 2018. Anbefalingerne er listet nedenfor og er 

yderligere beskrevet i vedlagte bilag:

Tobak

• Styrke proaktiv rekruttering til rygestoptilbud

• Styrke kendskab til kommunens rygestoptilbud

• Målrettet indsats i forhold til rygestoptilbud på Campus, eventuelt i sammenhæng med 

trivselsprojektet på Campus, indarbejdet i forslaget til årsplan 2018 for Sundhedspolitikken

• Fælles retningslinjer for håndtering af rygning i borgers eget hjem

Alkohol

• Styrke intern vidensformidling om alkohol og behandlingstilbud i kommunen

• Målrettede alkoholindsatser for sårbare borgere.

Hertil kommer Social- og Sundhedsudvalgets ønske om at kortlægge indsatsen 

mod overvægt for både børn og voksne i kommunen, således at indsatsen evt. 

kan indgå i Sundhedspolitikkens årsplan for 2019.

Sundhedspolitikkens årsplan 2018 vil blive forelagt Social- og Sundhedsudvalget til 

endelig godkendelse i maj 2018, hvor input fra fagudvalg vil fremgå.
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Økonomi

Økonomi har ingen bemærkninger.

Indstilling

Indstilling til Social- og Sundhedsudvalgets møde 5. marts 2018, plet. 16: 

Sundhedschefen indstiller til Social- og Sundhedsudvalget, at:

1. Status på indsatserne i årsplan 2017 tages til efterretning.

2. Give input til sundhedspolitikkens årsplan for 2018.

3. Sende sagen til orientering i relevante fagudvalg

Indstilling til Opvækstudvalgets møde 9. april 2018: 

Sundhedschefen indstiller til Opvækstudvalget, at:

1. Tage orienteringen om status på årsplan for sundhedspolitikken 2017 til efterretning

2. Give kommentarer og input til de anbefalinger på alkohol- og tobaksområdet som Social- og 

Sundhedsudvalget har prioriteret skal indgå i sundhedspolitikkens årsplan 2018

Historik

Social- og Sundhedsudvalget, 5. marts 2018, plet. 16:

Udvalget tog indstillingens punkt 1 til efterretning.
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Vedr. indstillingens punkt 2: Udvalget ønsker en målrettet indsats i forhold til 

rygestoptilbud på Campus, eventuelt i sammenhæng med trivselsprojektet på 

Campus, indarbejdet i forslaget til årsplan 2018 for sundhedspolitikken, der 

forelægges udvalget i maj 2018. Udvalget ønsker endvidere kortlægning af 

indsatsen mod overvægt for både børn og voksne, således at indsatsen evt. kan 

indgå i handleplanen for sundhedspolitikken for 2019.

Vedr. indstillingens punkt 3: Udvalget sender status på årsplan for 

sundhedspolitikken 2017 til orientering i øvrige fagudvalg, samt at øvrige 

fagudvalg evt. giver kommentarer og input til forslag til årsplan for 2018.

Beslutning

Ad 1) Taget til efterretning.

Ad 2) Der er opbakning til de to prioriterede områder, og udvalget opfordrer til at 

forældremøder etc. tænkes aktivt ind i forebyggelsen på de to områder, idet 

sundhedsplejen er et vigtigt omdrejningspunkt. Udvalget opfordrer til et 

fællesmøde om før forældrekurser, samt de prioriterede områder for 

overslagsårene.

• Status Årsplan 2017 - opdateret

• Resume Kortlægning Alkohol oa Tobak 2017

• Alkoholindsats 2017 . kortlægning oa anbefalinger + resume SLUT 1

• Tobaksindsatser 2017. kortlægning oa anbefaling + resume SLUT 1

• Faktaark 2017 Frederikssund Kommune

21 Ansøgning om godkendelse af privat børnehave

Lovgrundlag

Dagtilbudsloven.

Frederikssund Kommunes godkendelseskriteriet for private leverandører af 

dagtilbud.

Sagsfremstilling
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Frederikssund Kommune har modtaget en ansøgning om godkendelse af 

Børnehaven Fasangården, Fasangårdsvej i 3630 Jægerspris som privat børnehave. 

Fasangården er en privat daginstitution med selvstændig bestyrelse. Institutionen 

er etableret i samarbejde med Kong Frederik den Syvendes Stiftelse, der er ejer af 

ejendommen, hvorfra virksomheden skal drives.

Frederikssund Kommune har efter modtagelsen afansøgningen undersøgt de 

forskellige elementer i ansøgningen og kan overordnet anbefale Byrådet at 

imødekomme ansøgning. Det er Børn og Skoles vurdering, at ansøgningen lever 

op til Frederikssund Kommunes godkendelseskriterier for private leverandører af 

dagtilbud som vedtaget af Uddannelsesudvalget 6. marts 2017 sag nr. 26.

Den private institution får en ugentlig åbningstid på 52,5 timer, hvilket er mere 

end den gennemsnitlige åbningstid i Frederikssund kommunes børnehuse, hvor 

åbningstiden er 51,63 timer om ugen. Den private institution tildeles ressourcer til 

den gennemsnitlige kommunale åbningstid og afholder selv udgifterne til den 

ekstra åbningstid.

Af ansøgningen fremgår det, at ansøgningen gælder for 16 3-5-årige børn. Det 

fremgår afansøgningen, at man forventer en endelig max normering på 36 børn.

Økonomi

Det er ikke muligt at afvise ansøgningen så længe, børnehaven lever op til 

Frederikssund Kommunes kravspecifikation. Økonomi kan ikke afvise, at det i 

yderste konsekvens kan have økonomisk betydning for resultatet for de 

kommunale børnehuse, der afleverer børn til institutionen, da tilskuddet flytter fra 

de kommunale børnehuse til den private institution for de børn, der flytter, og 

tilskuddet til private institutioner udover tilskud til børnerelaterede udgifter også 

indeholder tilskud til bygningsudgifter og administration.
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Indstilling

Børne- og skolechefen anbefaler, at Opvækstudvalget over for Økonomiudvalget 

og Byrådet anbefaler, at:

1. Ansøgningen om godkendelse af den private børnehave Fasangården imødekommes under 

forudsætning af, at ansøger forud for opstart stiller den i godkendelseskriterierne krævede 

driftsgaranti.

2. Ansøgninger om fremtidige normeringsudvidelser godkendes administrativt, såfremt de 

efterlever kravene i Frederikssund Kommunes kravspecifikation til private udbydere af 

dagtilbud.

Beslutning

Indstillingen blev sat til afstemning.

Forstemmer: Maria Katarina Nielsen (B), Jørgen Bech (V), Charlotte Drue (V) og 

Annelise Kuhre (A).

Imod stemmer: Ole Frimann Flansen (F).

Ole Frimann Flansen (F) stemte imod med begrundelse om, at der ikke er 

rimelighed i, at en privatbørnehave skal oprettes, når der ikke er børn i området. 

Oprettelsen afen privat institution kan betyde, at en kommunal institution skal 

lukkes. Endvidere findes det konkurrenceforvridende, at en privat institution kan 

tilbyder længere åbningens end i kommunale børnehuse og dermed til, hvad der 

er normering til.

Anbefales.

Naturbørnehaven Fasanoa°rden 16-02-2018
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• FasanQa°rden 201Q

• FasanQa°rden 2018

• FasanQa°rden 8 februar 2018 - udkast vagtplan

• A08c;FasanQaardenNaturTilladelse20i7 kopi

• Scan 2Qi8o222.pnQ underskrift vedtægter 08-02-2018

• Scan 20180222 (2lpnQ underskrifter fra stiftende møde 22-11-2017

• Ansøgning 16-02-2018

• Vedtægter for Fasangården 08-02-2018

• Godkendelseskriterier for private leverandører af dagtilbud

22 Regnskab 2017 - Uddannelsesudvalget 

Lovgrundlag

Lov om kommunernes styrelse jr 40.

Sagsfremstilling

Administrationen fremlægger det gamle Uddannelsesudvalgs regnskab for 2017 til 

orientering. Kommunens samlede regnskab fremlægges for Økonomiudvalget og 

Byrådet.

Drift

I løbet af 2017 er budgettet under Uddannelsesudvalget blevet øget med 2,927 

mio. ler. Denne udvidelse dækker primært over overførsler fra 2016, som er blevet 

tilført udvalget.

Flerefter udgør det korrigerede budget 805,1 mio. ler. og med et forbrug på 812,3 

mio. ler. udgør årets resultat et merforbrug på 7,137 mio. ler. svarende til 0,9 % af 

det korrigerede budget.

Årets samlede resultat er fordelt på følgende måde:
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• Merforbrug på 7,6 mio. kr. angående serviceudgifter.

• Mindreforbrug på 0,6 mio. kr. angående overførelsesudgifter.

• Mindreindtægt på 0,1 mio. kr. angående den centrale refusionsordning.

Resultatet vedrørende serviceudgifter kan overordnet forklares ved følgende:

• Merforbrug på familieområdet på til 9,9 mio. kr., svarende til 6,6 % af det korrigerede budget, som 

skyldes et stigende antal sager bl.a. øget tilgang til børn på døgninstitutioner og opholdssteder.

• Merforbrug på skole-klub området på 1,9 mio. kr., svarende til 0,4 % af det korrigerede budget, som 

skyldes flere visiterede elever til specialundervisning end forventet samt merforbrug på antal 

stillinger og inklusionsmidler i almen skole.

• Mindreforbrug på dagtilbud på 4,2 mio. kr., svarende til 2,3 % af det korrigerede budget, som 

skyldes færre PAU elever end forventet og større salg af pladser i specialbørnehaven.

For en nærmere gennemgang afårets resultat henvises til vedlagte bilag.

Anlæg

I løbet af 2017 er anlægsbudgettet under Uddannelsesudvalget reduceret med 12,3 

mio. kr. Dette er hovedsageligt sket via overførselssagen fra 2016 samt via 

budgetopfølgningen pr. 30. marts 2017. Den største reducering er sket på 

budgettet til etablering af nye børnehuse i Skibby, hvor der er flyttet 9,5 mio. kr. 

fra 2017 til 2018.

Herefter udgør det korrigerede budget 7,8 mio. kr. Og med et forbrug på 4,9 mio. 

kr. udgør årets resultat et mindreforbrug på 2,9 mio. kr.

Mindreforbruget kan overordnet forklares ved følgende:
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• 1,0 mio. kr. (mindreforbrug) vedr. renovering afÅdalens skole som er forsinket, men færdiggøres i 

2018.

• 0,3 mio. kr. (mindreforbrug) vedr. installation af fibernet i alle børnehuse. Alle installationer er ikke 

afsluttet i 2017.

• 1,5 mio. kr. (mindreforbrug) vedr. etablering af nyt børnehus i Skibby som er forsinket. Børnehuset 

forventes at stå færdigt i foråret 2019.

For nærmere gennemgang af regnskabet henvises til vedlagte bilag: Regnskab -  

Anlæg (UDD).

Økonomi

Regnskabssagen har i sig selv ingen bevillingsmæssige konsekvenser, da disse 

fremgår af separat overførselssag.

Indstilling

Direktøren for Opvækst, Uddannelse og Kultur indstiller til Uddannelsesudvalget, 

at:

1. Regnskabsforklaringerne på drift og anlæg tages til efterretning.

Beslutning

Taget til efterretning.

• Forbruosrapport - regnskab 2017

• Reonskab - Anlæo (UDD)

• Noter - reonskab 2017

2 i Overførsel 2017 - Opvækstudvaloet 

Lovgrundlag

Lov om kommunernes styrelse s 40.
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Sagsfremstilling

Økonomi- og udviklingsafdelingen har sammen med fagområderne gennemgået 

årets resultat for 2017 med henblik på en opgørelse af resultatets konsekvens for 

overførsler til efterfølgende år.

I nærværende sag behandles det gamle Uddannelsesbudget under ét. Dvs. der 

kigges samlet på politikområderne "Dagtilbud", "Skole-klub" og "Familieområdet".

Drift

Serviceudgifterne under Uddannelsesudvalget er som udgangspunkt omfattet af 

overførselsadgang. Formålet med overførselsadgangen er at skabe en 

incitamentsstruktur, der sikrer, at enhederne agerer økonomisk og 

aktivitetsmæssigt rationelt i forhold til deres bevillinger. Samtidig er det vigtigt, at 

overførslerne ses i sammenhæng med budget- og

regnskabssanktionslovgivningen, idet overførsler - til næstkommende år - teknisk 

set er en tillægsbevilling til det oprindelige vedtagne budget, som udgør 

sigtepunktet i forhold til regnskabssanktionen vedrørende serviceudgifter.

Ligesom overførslerne skal ses i forhold til likviditetsmæssige forhold mv.

På det gamle Uddannelsesudvalg var der i 2017 et merforbrug på 7,1 mio. ler., heraf 

udgør serviceudgifterne et merforbrug på 7,6 mio. ler. Af dette udgør 

Familieafdelingens administrative- og myndighedsfunktion et merforbrug på 10,5 

mio. ler., som ikke overføres, idet merforbruget omhandler en 

myndighedsfunktion. Desuden er der på familieområdet et stigende antal sager. 

Herefter overføres i alt 3,1 mio. ler., hvoraf o,i mio. ler. overføres til 2018 og 3 mio. 

ler. til 2019.

Overførslen er sammensat på følgende måde:



Side 18

• På skole-klubområdet overføres samlet et overskud på 1,0 mio. kr., hvoraf 1,2 mio. kr. overføres til 

2019 og -0,2 mio. kr. til 2018 som følge af lovgivning vedr. statslige kompetencemidler til folkeskolen 

og KKRs (kommunekontaktråd) retningslinjer for takstfinansierede institutioner.

• På familieområdet overføres et overskud på 0,6 mio. kr. i 2019 som følge af KKRs retningslinjer for 

takstfinansierede institutioner.

• På dagtilbud overføres samlet et overskud på 1,4 mio. kr. Af dette overføres 1,1 mio. kr. til 2019 som 

følge af KKRs retningslinjer for takstfinansierede institutioner og 0,3 mio. kr. til 2018 til selvejende 

institutioner jf. institutionernes driftsoverenskomst.

For nærmere gennemgang af overførslerne henvises til vedlagte bilag, hvoraf 

overførslerne til det nye udvalg fremgår.

Anlæg

På Uddannelsesudvalget var der i 2017 et mindreforbrug på 2,9 mio. kr., hvoraf 2,8 

mio. kr. overføres til 2018.

Overførslen er sammensat på følgende måde:

1,028 mio. kr. (mindreforbrug) vedr. Ådalens skole, hvor der mangler at blive udført 

nødvendigt renoveringsarbejde. Renoveringen vil blive udarbejdet og afsluttet i 

2018.

1,474 mio. kr. (mindreforbrug) vedr. nyt børnehus i Skibby. Restbeløbet i 2017 er en 

del af den samlede kontrakt og skal derfor anvendes i 2018.
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0,317 mio. ler. (mindreforbrug) vedr. installation af fibernet i alle børnehuse. 

Projektet blev forsinket, men afsluttes i 2018.

For nærmere gennemgang af overførelserne henvises til vedlagte bilag: 

Overførsler -  Anlæg (UDD).

Økonomi

Drift

Overførslerne giver anledning til en tillægsbevilling i 2018 på o,i mio. ler., mens det 

oprindelige budget for 2019 opskrives med 3 mio. ler. For Opvækstudvalget 

(Dagtilbud) medfører det en tillægsbevilling i 2018 på 0,3 mio. ler., mens det 

oprindelige budget for 2019 opskrives med 1,1 mio. ler. For det det nye 

Uddannelsesudvalg (Skole-klub og familieområde) medfører det en 

tillægsbevilling i 2018 på -0,2 mio. ler., mens det oprindelige budget for 2019 

opskrives med 1,9 mio. ler.

Anlæg

Overførslerne giver anledning til en tillægsbevilling i 2018 på 2,8 mio. ler., fordelt 

med i,o mio. ler. til Uddannelsesudvalget og i,8 mio. ler. til Opvækstudvalget.

Indstilling

Direktøren for Opvækst, Uddannelse og Kultur indstiller, at Opvækstudvalget over 

for Økonomiudvalget og Byrådet anbefaler, at:



Side 20

1. Der på baggrund af regnskab 2017 overføres 3 mio. kr. i 2019 og 0,1 mio. kr. i 2018 på 

driftssiden.

2. På baggrund af anlægsregnskabet for 2017 overføres der 2,8 mio. kr. til 2018, fordelt med 1,0 

mio. kr. til Uddannelsesudvalget og 1,8 mio. kr. til Opvækstudvalget.

Beslutning

Anbefales.

• Overførsler - Anlæg (UDDl

• Noter - Overførsler 2017 - UDD

• Forbruasrapport - overførsler 2017 - OPV

2A  Opfølgning på integrationsstrategien

Lovgrundlag

Integrationsloven.

Sagsfremstilling

Frederikssund Kommunes Integrationsstrategi blev vedtaget af Byrådet den 22. 

juni 2016. Samtidig med vedtagelsen blev det besluttet, at der politisk følges op på 

den samlede strategi i begyndelsen af 2018.

Sagen forelægges med henblik på at drøfte opfølgning på integrationsstrategien 

samt forslag til justeringer af strategien.

Integrationsstrategien er inddelt i fem temaer:

• Modtagelse og medborgerskab

• Boliger

• Beskæftigelse og uddannelse

• Børn og unge

• Fritid, kultur og frivillighed
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For hvert af temaerne er der defineret en række mål og beskrevet hvilke midler, 

der skal anvendes for at nå målene.

Integrationsstrategien havde afsæt i de årlige nationale og kommunale stigninger 

i antallet af modtagne flygtninge fra 2012 til og med 2016. Fra 2017 begyndte 

antallet af nytilkomne at falde. På denne baggrund og den løbende 

erfaringsdannelse er der ikke behov for at gøre brug af alle de håndtag, som 

integrationsstrategien giver mulighed for, hvorfor administrationen peger på en 

række justeringer og anbefalinger.

Anbefalingerne er følgende:

To årlige velkomstmøder for nytilflyttere, heriblandt flygtninge 

(Integrationsstrategiens side 3)

• Det anbefales, at Job og Borgercenteret i samarbejde med Byrådssekretariatet 

arbejder målrettet med at forøge fremmødet, eller alternativt afklarer, hvordan et 

tilbud målrettet nytilkomne flygtninge skal sammensættes.

Bylaug og Lokale netværk inviteres til at indgå i integrationsarbejdet 

(Integrationsstrategien side 3)

• Det anbefales, at Kultur og Fritid i samarbejde med Job og Borgercenteret 

intensiverer inddragelsen af frivillige i integrationsindsatsen.

Partnerskab med Frivillige foreninger og aftenskoler (Integrationsstrategien side 

3)

Det anbefales, at Kultur og fritid undersøger potentiallet omkring samarbejde
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med aftenskoler.

Flere permanente boliger til flygtninge, deleboliger og privatudlejning, samt 

strategisk opkøb eller lejemål til etablering af permanente boliger 

(Integrationsstrategien side 5)

• Det anbefales, at såfremt der skal gøres yderligere omkring deleboliger, tages 

dialogen på det årlige dialogmøde om styringsdialogen med borgmester, 

udvalgsformænd, afdelingsbestyrelsesformænd og forretningsførere

• Det anbefales, at indsatsen om strategiske opkøb udgår af strategien.

• Det anbefales at konvertere nogle midlertidige boliger til permanente boliger, 

som følge af et mindre behov for midlertidige boliger.

Trepartsaftalens mål skal indfries (Integrationsstrategien side 6)

• Det anbefales, at der etableres en pulje, som dækker praktikløn til ansættelse af 

5 flygtninge i en 2-årig Integrationsgrunduddannelse (IGU) på kommunale 

arbejdspladser.

Praktikker i dagtilbud for forældre (Integrationsstrategien side 7) 

• Det anbefales at lade indsatsen udgå af strategien.

Kompetenceudvikling af personale i institutioner og skoler (Integrationsstrategien 

side 7)

• Det anbefales, at Børn og Skole udvider dette arbejde til også at indbefatte 

kompetenceudvikling udi håndteringen af traumatiserede og sekundært 

traumatiserede børn.
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Friplads til alle flygtninge børn i dagtilbud, SFO og klub (Integrationsstrategien 

side 7)

• Det anbefales at formuleringen i Integrationsstrategien afgrænses til friplads.

Udfase modtagerklasserne (Integrationsstrategien side 7)

• Det anbefales at lade denne indsats udgå af strategien. I stedet gennemføres en 

omorganisering af modtagerklasserne.

Fritidsguider /frivillige (Integrationsstrategien side 8)

• Det anbefales at formuleringen omkring (frivillige) fritidsguider i strategien 

præciseres til fritidsguider, såfremt opgaven fortsat prioriteres af 

Folkeoplysningsudvalget.

Prøvemedlemskab til voksne til foreninger (Integrationsstrategien side 8)

• Det anbefales at grundlæggende oplysning om fritidsaktiviteter indgår som en 

systematisk del af integrationsindsatsen i Job og Borgerservice.

• Det anbefales at prøvemedlemsskab udvides til også at omfatte borgere over 25 

år, der er omfattet af integrationsydelse.

Partnerskabsaftaler mellem kommune og fritids-, idræts- og kulturforeningerne 

(Integrationsstrategien side 8)
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• Det anbefales at etableringen af partnerskabsaftaler mellem fritids-, idræts- og 

kulturforeningerne samt aftenskoler gennemføres i et samarbejde mellem Job og 

Borgercenteret og Kultur og Fritid med udgangspunkt i de eksisterende aftaler 

med Røde Kors og Dansk Flygtningehjælp.

Platforme for integrationen fx kulturcafe, madcaféer og tøjbazar 

(Integrationsstrategien side 8)

• Det anbefales at præcisere strategien, således at målsætningen for 

Frederikssund Kommune er at understøtte den frivillige indsats igennem 

platforme, der initieres af de frivillige organisationer.

Udover de ovennævnte anbefalinger, er der en række yderligere anbefalinger, der 

vedrører den administrative organisation og interne samarbejde.

(obcenterchef Merete Kølin og afdelingsleder for Aktiv indsats Amalie Liljetoft 

Pedersen vil deltage under punktet.

Da integrationsstrategien omhandler indsatser inden for andre udvalgsområder 

foreslås det at sende status og forslag til revision af integrationsstrategien i høring 

i de øvrige fagudvalg, samt en bred høring blandt interessenter på 

integrationsområdet, forud for endelig behandling i Velfærdsudvalg, 

Økonomiudvalg og Byrådet. Den reviderede integrationsstrategi forventes 

vedtaget i Byrådet i juni 2018.

De mulige udvidelser eller ændringer af indsatsen, der vedtages med en revision 

og som har budgetmæssige konsekvenser foreslås oversendt til budget 2019-22 

som udvidelsesforslag af de ressortansvarlige fagudvalg. Forslaget om etablering
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af pulje til 5 praktikpladser til flygtninge IGU-forløb har ikke budgetmæssige 

konsekvenser, da puljen kan etableres indenfor eksisterende ramme på 

beskæftigelsesområdet, såfremt Vækstudvalget beslutter at iværksætte 

indsatsen.

Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar 

fremsendes til udvalgets medlemmer hurtigst muligt.

Høringssvar Ældrerådet: 

Taget til efterretning.

Økonomi

Udgangspunktet for integrationsstrategien har været, at faglige og økonomiske 

tiltag skulle dækkes indenfor de respektive fagområders individuelle 

budgetramme. Såfremt integrationsstrategien giver anledning til tillægsbevillinger 

skal der anvises modgående finansieringsforslag. Sker dette ikke vil kommunens 

likviditet blive påvirket i negativ retning.

Indstilling

Indstilling Velfærdsudvalget, 6. marts 2018, plet. n:

Direktøren for Velfærd, Arbejdsmarked og Sundhed indstiller til Velfærdsudvalget, 

at:

1. Opfølgningen på integrationsstrategien samt forslag til justeringer af strategien drøftes.
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2. Integrationsstrategien sendes i høring i de øvrige fagudvalg, samt blandt foreninger og

interesseorganisationer forud for en endelig behandling af den reviderede integrationsstrategi.

Indstilling Opvækstudvalget, 9. april 2018:

Direktøren for Velfærd, Arbejdsmarked og Sundhed indstiller til Opvækstudvalget, 

at:

1. Status på integrationsstrategien og forslag til justering drøftes.

2. Udvalget prioriterer forslagene med henblik på eventuel oversendelse til budgetprocessen 2019 

-  2022.

Historik

Velfærdsudvalget, 6. marts 2018, plet. n:

Velfærdsudvalget drøftede integrationsstrategien og forslagene til opfølgning, og 

ønsker ikke en bred høring af strategien. Velfærdsudvalget sender opfølgningen 

på strategien videre til fagudvalgene med henblik på fagudvalgenes behandling og 

mulige prioritering af forslagene i budgetprocessen for 2019-22, så fagudvalgene 

selv prioriterer indsatsen inden for det respektive udvalgsområde. 

Velfærdsudvalget ønsker den samlede integrationsstrategi revurderet i efteråret 

2018.

Plancher, kontrakt for medborgerskab og fordeling af flygtninge i Frederikssund, 

samt arbejdet med ordblindescreeninger af flygtningebørn på skoleområdet 

sendes til udvalget og vedlægges referatet.



Side 27

Beslutning

Ad i) Taget til efterretning.

Ad 2) Drøftet.

• Opfølgning på integrationsstrategien- 22.02.2018

• Frederikssund Kommunes integrationsstrategi

• Diagrammer over boligplacering

• Integrationserklæring-dansk

• Præsentation af Aktiv indsats og integration 020218

• vejledning ordblinde elever.pdf

25 Budget 2qiq - Fagudvalgenes budgetproces 

Sagsfremstilling

Processen, der leder frem til vedtagelsen af budget 2019 i oktober måned, er i fuld 

gang. I marts til maj måned pågår det konkrete arbejde med forslag til 

budgetforbedringer i fagudvalgene.

Fagudvalgene bliver på møderne i april måned præsenteret for de første udkast til 

forslag omkring budgetforbedringer.

Forslagene vil være yderligere belyst til møderne i maj måned.

Alle forslag kommer til at indgå i et samlet "Handlingskatalog" med forslag til 

budgetforbedringer på 30 mio. ler. i 2019 stigende til 50 mio. ler. fra 2020 med 

henblik på, at der skal være råderum til politiske prioriteringer.

Det er forslagene i Handlingskataloget, som kommer til at danne udgangspunkt 

for politiske drøftelser og prioriteringer i juni - september måned. 

Høringsmaterialet omkring budget 2019 udsendes i offentlig høring i perioden 3. - 

16. september. Budgettet for 2019 vedtages 10. oktober 2018.
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På udvalgsmøderne i april måned skal fagudvalgene endvidere fremsætte 

eventuelle forslag til områder eller spørgsmål der ønskes undersøgt, hvor det 

kræver administrativ og analytisk bearbejdning.

Eventuelle forslag indstilles til Økonomiudvalg og Byråd, som tager beslutning om, 

hvad der skal arbejdes videre med. Det er vigtigt, at disse spørgsmål og ønsker 

indgår i budgetprocessen på et tidspunkt således, at bearbejdningen i praksis er 

mulig.

Supplerende kan det oplyses, at der på baggrund af tidligere års budgetaftaler 

arbejdes med en række opgaver. De største udfordringer ses i forbindelse med 

følgende:

• På specialundervisning forventes et merforbrug i størrelsesordenen 17,1 mio. kr. i 2019. Den 

kraftige stigning i budgetudfordringen fra 2018 til 2019 skal ses i lyset af den i budget 2017 

besluttede nettobesparelse på 10 mio. kr. fra 2019 og frem. Der arbejdes med en række forskellige 

tiltag, som forventes at få effekt i 2019.

• På familieområdet arbejdes ligeledes med en række tiltag, der under forudsætning af politisk 

tilslutning vurderes at kunne sikre balance i 2019. Der er i budgettet indarbejdet besparelser på 6,1 

mio. kr. årligt i 2020 og frem.

• På voksenhandicap forventes et merforbrug på 13 mio. kr. i 2019. Der arbejdes med en række tiltag, 

som dog først forventes at få større økonomisk effekt i 2019 og frem.

• Bedre brug af fælles faciliteter - udestående på 12 mio. kr. i 2020 og frem.

Der er vedlagt bilag med et kort powerpoint oplæg, som udgør det overordnede 

afsæt for det videre arbejde med udvalgets budgetforbedringsforslag. Endvidere 

er vedlagt budgetbemærkninger for udvalget til generel orientering. 

Budgetbemærkningerne vedrører budget 2018.
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Materiale, der fremlægges på mødet, vil blive offentliggjort, når det vedlægges 

referatet. Alle forslag, som indgår i fagudvalgenes behandling, vil indgå i det 

samlede Handlingskatalog på temadrøftelsen i Byrådet i juni måned.

Økonomi

Udarbejdelse af forslag til budgetforbedringer samt involvering af medarbejdere 

og interessenter indgår som en del af arbejdet med budgetlægningen vedrørende 

2019-2022.

Indstilling

Økonomi- og udviklingschefen indstiller til Opvækstudvalget, at:

1. Forslag til budgetforbedringer drøftes med henblik på at oversende forslag svarende til 

minimum 2,714 mio. kr. i 2019 og 4,524 mio. kr. fra 2020 og frem.

2. Opvækstudvalget indstiller større ønsker og spørgsmål, der kræver administrativ og analytisk 

bearbejdning, til Økonomiudvalget og Byrådet.

Beslutning

Drøftet.

• OPV - Budaetbemærkninaer 2018 - Dagtilbud

• Budaetproces OPV

• børnetal

26 Ny aftale om 24 nye initiativer til bedre dagtilbud oa mere fleksibilitet for 
forældre.

Sagsfremstilling

Regeringen har fremlagt et nyt udspil til, hvordan der kan opnås bedre trivsel og 

mere læring for alle børn i dagpleje og børnehuse og mere fleksibilitet for 

børnefamilierne. Udspillet indeholder 3 centrale temaer med i alt 24 initiativer. 

Initiativet forventes fremlagt og vedtaget løbende frem til år 2021.
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For at sikre implementering af initiativerne kan kommunerne i første halvår af 

2018 søge Børne- og Socialministeriet om midler til fagligt og ledelsesmæssigt 

kompetenceløft i dagtilbud for dagplejere, ledere og faglige fyrtårne (pædagoger), 

samt til puljen om støtte til flere pædagoger til institutioner med mange børn i 

udsatte positioner.

Frederikssund Kommune har i samarbejde med COK udviklet et 

kompetenceudviklingsforløb, som bilag til ansøgningspuljen fagligt og 

ledelsesmæssigt kompetenceløft i dagtilbud for dagplejere, ledere og faglige 

fyrtårne (pædagoger). Kompetenceudviklingsinitiativet er vedlagt som bilag.

Flerudover anbefaler Børn og Skole, at Frederikssund Kommune søger puljen om 

støtte til flere pædagoger til institutioner med mange børn i udsatte positioner, til 

et børnehus som vurderes at falde indenfor målgruppen. På landsplan forventes 

io o  børnehuse at kunne opnå støtte fra puljen.

Den pædagogiske konsulent deltager ved behandlingen punktet, og vil uddybe 

udspillet nærmere.

Økonomi

Økonomi har ingen bemærkninger, da sagen ikke har bevillingsmæssig 

konsekvens.

Indstilling

Børne- og Skolechefen indstiller til opvækstudvalget, at:

i 1. Udvalget tager orienteringen til efterretning.
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2. Frederikssund Kommune ansøger Børne- og Socialministeriet om midler til fagligt og 

ledelsesmæssigt kompetenceløft i dagtilbud for dagplejere, ledere og faglige fyrtårne, samt til 

puljen om støtte til flere pædagoger til institutioner med mange børn i udsatte positioner.

3. Opvækstudvalget drøfter status, temaer og fremtidige prioriteringer på dagtilbud.

Beslutning

Adi) Taget til efterretning.

Ad2) Godkendt.

Ad3) Følgende punkter ønskes drøftet på kommende udvalgsmøder: en løbende 

opdatering på udviklingen i implementeringen af de nye initiativer, arbejdet med 

børn med anden etnisk herkomst end dansk, hvordan anvender børnehusene med 

at inddrage naturen, rullende skolestart, hvordan bruger vi sundhedsplejen, 

hvordan arbejder man med børn med særlige behov herunder ADHD på o-6 

årsområdet, tidlig indsats/rettidig indsats, anvendelse af vikarer, drøftelse af 

pædagogiske indsatser oplistet i kvalitetsrapporten. Administrationen udarbejder 

et forslag til, hvordan drøftelserne kan tematiseres.

• Stærke dagtilbud - præsentation

• aftaletekst-staerke-daotilbud

• 220218 tilbud frederikssund

22 Meddelelser 

Sagsfremstilling
• Kommende arrangementer

• Fællesmøde mellem Opvækstudvalget og Uddannelsesudvalget om målsætninger til B&U politikken

3. september 2018.

• Fællesmøde kl. 15-16.30

• Møder i de to udvalg kl. 16.30-17.00

Beslutning

Taget til efterretning.


